
  اس��تاندار تهران گفت: هيچ برنامه اي براي طرد اتباع داراي مجوز 
اقامت وجود ندارد. با اين حال، ممكن اس��ت بخش��ي از مهاجراني كه 
داراي برگه هاي موقتي بودن��د، با پايان اعتبار اين برگه ها، مش��مول 

مقررات اتباع غيرمجاز شوند. 
  مديرعامل تاكسيراني تهران از رونمايي سامانه تاكسي اينترنتي جديد 
طي شنبه هفته آينده خبر داد و گفت: نرخ خدمات اين سامانه كمتر از 
نمونه هاي مشابه خواهد بود. در همين رابطه، رئيس شوراي شهر تهران 
نيز گفت: ۸۰ هزار تاكسي تهران در قالب پلتفرم هاي اينترنتي فعاليت 
خواهند كرد تا خدمات رس��اني ساماندهي ش��ود. تاكسي هاي تلفني 

شهرداري نيز پس از اختلالات اخير دوباره فعال شده اند. 
  رئيس س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توس��عه مشاركت هاي 
مردمي گفت: قانون ۳۰ ساعته شدن معلمان مدارس غير دولتي با بيمه 
كامل مورد تصويب قرار گرفت ت��ا از به كارگيري نيروهاي فاقد تخصص 

جلوگيري شود. 
  معاون امور توانبخشي سازمان بهزيستي كشور از افزايش سرانه پرداختي 
لوازم بهداشتي براي افراد ضايعه نخاعي به يك ميليون و ۵۰۰هزار تومان 

خبر داد و گفت: اين مبلغ از مردادماه پرداخت خواهد شد.
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س�ال ها از آغ�از طرح هاي احي�اي درياچ�ه اروميه 
مي گ�ذرد، اما ب�ا وج�ود ص�رف بي�ش از ۱3 همت 
بودج�ه، اي�ن پهنه آب�ي، در وضعيتي بحران�ي قرار 
گرفته اس�ت. طبق آخرين برآوردها گفته مي ش�ود 
كه اين درياچ�ه تا پايان تابس�تان خش�ك خواهد 
ش�د، درياچه اي كه روزگاري، مثل نگيني آبي رنگ، 
در دل آذربايج�ان مي درخش�يد، اما ح�الا تصاوير 
ماه�واره اي  نش�ان مي ده�د ك�ه خب�ري از اف�ق 
آبي نيس�ت  و به جاي آن، بس�تري ترك خ�ورده  از 
نمك باق�ي مان�ده و خاطراتي كه خ�اك مي خورد. 

دولت ه��ا در ادوار مختلف، يكي پ��س از ديگري، وعده 
احياي پايدار درياچه اروميه را دادند، اما در عمل، اتفاق 
ديگري رخ داد. يكب��ار طوفان هاي نمك تهديدي براي 
سلامت مردم ش��د، بار ديگر در تأمين آب شرب شهرها 
چالش  به وجود آمد و دس��ت آخر نيز، خشكسالي هايي 
رخ داد ك��ه گويا همه  اي��ن اتفاقات قرار نيس��ت پاياني 
داشته باش��ند. حال به دلي��ل فاصله مي��ان آنچه وعده 
مسئولان بوده و آنچه  س��اكنان آذربايجان و رهگذران 
مشاهده مي كنند، سؤالات مهمي ايجاد مي شود؛ اينكه 
چرا درياچه از مركز توجه ملي به حاشيه  رانده شد؟ و آيا 
اين درياچه، قرباني تغييرات اقليمي شده يا حاصل سال ها 
مديريت سردرگم و ناهماهنگ است؟ اصلًا هنوز اميدي 
به حيات دوباره اش باقي  است يا بايد براي آينده اي بدون 

اين پهنه  آبي آماده شويم؟!
 درياچه  اروميه در آستانه مرگ

در جديدترين هشدارهاي رس��مي، مدير كل حفاظت 
محيط زيس��ت آذربايج��ان غربي از احتمال خش��كي 
صددرصدي درياچ��ه اروميه ت��ا پايان تابس��تان خبر 
داده است؛ هشداري كه هم نگران كننده و هم بي سابقه 
اس��ت.  بر اس��اس گزارش هاي منتشرش��ده، در بخش 
ش��مالي درياچه تنها لايه اي نازك ب��ه ضخامت ۴ تا ۵ 
سانتي متر باقي مانده كه عملًا نمي توان آن را سطح آبي 
دانست. اين منطقه كه زماني حدود ۷۰۰ كيلومتر مربع 
آب داشت، اكنون به پهنه اي نمك پوش تبديل شده و با 
ادامه روند تبخير، طي كمتر از يك هفته ممكن اس��ت 

به طور كامل خشك شود. 
در بخش جنوبي نيز وضعيت چندان بهتر نيست. اگرچه 
هنوز حدود ۶۰۰ تا ۷۰۰ كيلومتر مربع از سطح درياچه 
داراي عمقي بين ۱۵ تا ۲۰ سانتي متر است، اما با شدت 
گرفتن گرما و تبخير، اين بخش نيز در معرض خشكي 
كامل قرار دارد. به گفته مسئولان، اگر روند فعلي ادامه 
يابد، تا پايان تابستان براي نخستين بار در تاريخ، درياچه 

اروميه به طور كامل خشك خواهد شد. 
علت اصلي اين بحران، تركيبي از خشكس��الي شديد، 
كاهش رواناب هاي ورودي، مص��رف بي رويه منابع آب 
در حوضه آبريز و عدم تأمين حق آبه درياچه در سال آبي 
جاري عنوان شده است. متأسفانه اين وضعيت بحراني، 
زنگ خطري جدي براي اكوسيس��تم منطقه، سلامت 
س��اكنان اطراف و آينده  منابع طبيعي كشور محسوب 

مي شود. 

 تلاش ها ادامه دارد
به دنبال هشدارهاي نگران كننده درباره احتمال خشكي 
كامل درياچه اروميه تا پايان تابستان، كارگروه ملي نجات 
درياچه اروميه، از استمرار تلاش ها براي احياي اين پهنه 
آبي نيز سخن گفت. سعيد عيس��ي پور، عضو دبيرخانه 
اين كارگروه، سال جاري را از نظر اقليمي »استثنايي« 
خواند و گفت: »كاهش ۳۰ درصدي بارش ها و افزايش 
دماي ميانگين بين ۱/۵ تا ۲ درجه سانتيگراد، شرايطي 

كم سابقه را در حوضه آبريز درياچه رقم زده است.«
او ضمن دفاع از اولويت دهي به تأمين آب شرب شهرهاي 
پايين دس��ت س��دها، اين تصميم را »اجتناب ناپذير و 

انساني« دانست. 
عيسي پور با رد برخي اظهارنظرهاي »غيركارشناسي« 
درباره خشك شدن كامل درياچه اروميه تا پايان تابستان، 
كه به زعم او تنها به بزرگ نمايي بحران مي پردازند، اظهار 
داشت: »احياي درياچه اروميه يك فرآيند تدريجي اما 

پايدار است.«
او از اقدامات انجام ش��ده مانند انتقال بخشي از حق آبه 
از سد كاني س��يب، اجراي سيس��تم هاي آبياري نوين، 
و بهره گي��ري از فناوري هاي پايش لحظ��ه اي به  عنوان 

نشانه هاي عزم جدي براي حفظ درياچه ياد كرد. 
عضو دبيرخان��ه كارگروه مل��ي نجات درياچ��ه اروميه 
همچني��ن بيان كرد ك��ه درياچه اروميه در س��ال هاي 
گذشته نيز دوره هاي خشكسالي را پشت سر گذاشته و با 
بهبود شرايط بارشي، نشانه هايي از احيا را بروز داده است. 

با اين حال، عب��ور از بحران فعلي نيازمند همبس��تگي 
ملي و پرهيز از سياسي كاري در مواجهه با يك موضوع 

زيست محيطي است. 
 ميلياردها هزينه، بدون هيچ نتيجه اي!

بيش از ۱۳ همت ب��راي احياي درياچ��ه اروميه هزينه 
ش��ده، اما آمار و ارقام و گزارش هاي منتشر شده، نشان 
مي دهند كه اين س��رمايه گذاري عظيم، تاكنون نتيجه 
مطلوب و ملموسي نداشته اس��ت؛ موضوعي كه معاون 
عمراني استاندار آذربايجان شرقي در نشست تخصصي 
كميسيون كشاورزي، آب و محيط زيست اتاق بازرگاني 
تبريز، بدان اشاره كرد و با انتقاد از تكرار جلسات بي نتيجه، 
تأكيد كرد كه حتي تأمين آب شرب تبريز نيز با چالش 

جدي مواجه شده است. 
در اين نشست كه اوايل هفته برگزار شد، كارشناسان و 

مسئولان بر لزوم تدوين يك »ابرطرح ملي« براي 
نجات درياچه تأكيد كردند. اين در حالي است 
كه طرح هاي مشابه انتقال آب در استان هاي 
ديگر مانند اصفهان و فارس اجرا ش��ده، اما 
س��هم درياچه اروميه همچنان نامش��خص 

باقي مانده است. 
از ديدگاه اعضاي حاضر در نشس��ت، 

مشكل اصلي نه كمبود منابع، 
بلك��ه ضع��ف در مديري��ت 
يكپارچه، نبود اولويت بندي 
در اج��راي پروژه ه��ا و 

ناهماهنگي ميان دس��تگاه هاي اجرايي اس��ت. برخي 
معتقدند حتي اگر آب درياي سياه نيز به منطقه منتقل 
شود، بدون اصلاح سياس��ت هاي مصرفي و كشاورزي، 

احياي درياچه ممكن نخواهد بود!
در كنار اين انتقادات، پيش��نهاداتي نيز مطرح ش��د؛ از 
جمله انتقال آب از وان با تهاتر انرژي، استفاده از پساب 
تصفيه شده و بهره گيري از فناوري هاي نوين مانند ليزر 
براي بارورسازي ابرها، اما همچنان در نبود يك نقشه راه 
عملياتي و اجماع ملي، درياچه اروميه در مسير نابودي 

كامل قرار دارد. 
 وقتي سيب، جاي انگور را گرفت

وضعي��ت بحران��ي ام��روز درياچ��ه ارومي��ه را بايد با 
نگاهي بلندم��دت در چرخه هاي مديري��ت منابع آبي 
و سياس��ت گذاري هاي انجام ش��ده، جس��ت وجو كرد؛ 
موضوعي كه دكتر عل��ي بيت اللهي، دبير كارگروه 
ملي مخاطرات كشور در گفت وگو با »جوان«، 
بدان اشاره مي كند و زنجيره اي از تصميمات و 
ناهماهنگي هاي نهادي، طي ساليان مختلف 
را، مسئول اصلي اين مسئله زيست محيطي 
مي داند: »اين مس��ئله، مربوط به امس��ال 
يا س��ال گذش��ته نيس��ت. 
م��ا ب��ا پيامده��اي يك 
برنامه ريزي درازمدت 
و مديري��ت ناصحيح 
منابع آب مواجهيم 

كه با احداث حدود ۶۰ سد در مسير رودخانه هاي منتهي 
به درياچه، تغذي��ه آن را مختل كردند. اين س��دها در 
درازمدت روان آب ها را مسدود كردند و در كنار تبخير و 

كاهش نزولات جوي، ماجرا را تشديد كردند.«
او تأثير مخرب تغيير الگوي كش��ت در منطقه را دليل 
مهمي براي اين فاجعه پيش آمده مي داند: »وقتي كشت 
انگور با سيب جايگزين شد؛ )سيبي كه نياز آبي دائمي 
دارد(، مصرف منابع آبي سطحي و زيرسطحي در حوضه 
آبريز به طور چشمگيري افزايش يافت. در حالي كه انگور 

شايد حتي به يك بار آبياري در سال نياز نداشته باشد.«
بيت اللهي از عامل مؤثر ديگ��ري در كاهش آب درياچه 
اروميه نيز پرده برمي دارد: »حفر بي رويه چاه ها وضعيت را 
فاجعه بارتر كرد. در محدوده آبريز بيش از ۱۱۰ هزار چاه 
داريم، كه فقط در فاصله ۵۰ كيلومتري ساحل پيشين 
درياچه فعالند. اين چاه ها عملًا، منابع آب زيرزميني را 

پيش از رسيدن به درياچه تخليه مي كنند. «
او همچنين به كاهش ميانگين نزولات جوي در زماني 
طولاني اش��اره مي كند: »اگر روند كاهش ۲۰ درصدي 
بارش ها طي سال هاي گذشته را هم در نظر بگيريم، همه 
چيز دست به دست هم داده تا درياچه هر سال خشك تر 
ش��ود  و حالا وضعيت به جايي رسيده كه مي شود گفت 

اروميه عملًا خشك شده است.«
 اقدامات جزيره اي و بي حاصل

علاوه ب��ر عوامل طبيعي و س��ازه اي، دكت��ر بيت اللهي 
يكي از مهم ترين ضعف ها در اين زمينه را  در س��اختار 
مديريتي مي بيند: »ناكامي ما بيشتر از جنس ناهماهنگي 
بين دستگاهي بوده اس��ت. مديريت يكپارچه نداشتيم، 
ستاد احياي درياچه نفوذ كافي نداش��ت و هر دستگاه 
فقط نگران عواقب اقدام خودش بود. اين جزيره اي بودن 
باعث شد كه حتي گاهی، انجام فعاليت هاي مثبت هم به 
نتيجه مطلوب نرسند.« او با تأسف از توقف روند احياي 
درياچه پس از سال ۱۴۰۰ مي گويد: »در اوايل تأسيس 
ستاد احيا، اميدهايي شكل گرفت. بودجه آمد، طرح ها 
شروع شد و حتي روند كاهش سطح آب كند شد، اما پس 
از هزارو۴۰۰ عمليات   بلاتكليف ماند، سدها اجازه عبور 
آب را ندادند  و با همه هزينه ها، عملًا وضعيت بدتر شد.«

 آيا هنوز فرصتي هست؟
در عين ح��ال، بيت اللهي هنوز اميد ب��ه احياي درياچه 
را زنده مي داند: »احياي درياچه اروميه ممكن اس��ت، 
اما نيازمن��د همكاري همه جانبه دس��تگاه هاي دولتي، 
تغيير رويكرد و اقناع مردم اس��ت. خشك شدن درياچه 
يك بحران منطقه اي نيست، بلكه تهديدي جدي براي 
سلامت انسان ها، كشاورزي و اكوسيستم است كه بيش 

از ۱۵ ميليون نفر را تحت تأثير قرار مي دهد.«
او در پايان با لحني هش��دارآميز اما اميدوارانه مي گويد: 
»هرچند فعاليت هاي مثبت طي سال هاي گذشته نتيجه 
صددرصدي نداشت، اما تأثيرات كوچك شان نمايان بود. 
به نظر من، هنوز دير نشده و اگر عزم جدي وجود داشته 
باشد، احياي درياچه ممكن است. فقط بايد تصميم ها 
واقعاً در خدمت نجات درياچه باشند، نه محافظه كاري 

يا فرار از مسئوليت.«

طبق قانون برنامه هفتم توسعه، شركت هاي توليدكننده و واردكننده خودرو و موتورسيكلت مكلفند يك درصد از قيمت فروش خود را 
براي خريد و تحويل آمبولانس و موتورلانس اختصاص دهند، اما تاكنون زير بار اين تكليف نرفته اند 

گروگانگيريپولآمبولانسدروضعيتاورژانسي!

500  آمبولان�س و هزارو800 ني�روي اورژانس كم 
داريم؛ اين آماري اس�ت كه اواخر سال گذشته از 
سوي رئيس سازمان اورژانس استان تهران اعلام 
ش�د تا وضعيت اورژانس�ي در بخش فوريت هاي 
پزشكي را به تصوير بكشد. ماجرا به همين جا هم 
ختم نمي ش�ود و در كنار كمبود، 4 هزار دس�تگاه 
از آمبولانس ه�اي موج�ود فرس�وده اند و ب�الاي 
۱7سال س�ن دارند. بديهي اس�ت كه نگهداري از 
اين خودروهاي فرس�وده خ�ودش هزينه زيادي 
را ب�ه بدن�ه فوريت هاي پزش�كي كش�ور تحميل 
مي كند. البته بنا بود با يك تبصره در لايحه هفتم 
توسعه منابع مورد لازم براي رفع كمبود آمبولانس 
مورد نياز كشور تأمين شود. اين تبصره از تكليف 
ش�ركت هاي توليدكننده و واردكنن�ده خودرو و 
موتورسيكلت براي اختصاص يك درصد از قيمت 
فروش خود ب�راي خري�د و تحوي�ل آمبولانس و 
موتورلانس اس�ت؛ تبصره اي ك�ه تاكنون اجرايي 
نشده و به تعبير سخنگوي كميسيون بهداشت و 
درمان مجلس، خودروسازان پول تأمين آمبولانس 
را به اس�ارت گرفته اند و يك درص�د فروش خود 
را به س�ازمان هاي ام�دادي پرداخ�ت نمي كنند. 

  پولي كه اختصاص نيافت و مش�كلي كه رفع 
نشد !

»اگر اعتب��اري از محل ي��ك درصد ف��روش خودرو 
تخصيص پيدا كند تا دو سال آينده مشكل آمبولانس ها 
رفع خواهد شد. « اين جمله اي اس��ت كه پاييز سال 
گذشته جعفر ميعاد فر، رئيس سازمان اورژانس كشور 
در حاشيه كلنگ زني س��اختمان پايگاه اورژانس كد 
۲ شهري يك ولي عصر)عج( ش��هر قاين با بيان آن به 

اجرايي نشدن اين قانون اشاره كرد. 
طبق ماده ۶۹ لايحه برنامه هفتم توس��عه از سال 

دوم اجراي برنامه كليه ش��ركت هاي توليدكننده 
و واردكنن��ده خ��ودرو و موتورس��يكلت مكلفند 
حس��ب مورد به ازاي فروش هر دس��تگاه خودرو، 
ماشين آلات س��نگين و س��بك و موتورسيكلت، 
يك درصد  از قيمت فروش خ��ود را جهت خريد و 
تحويل آمبولانس و موتورلانس به جمعيت هلال 
احمر جمهوري اس��لامي ايران و ناوگان اورژانس 
زميني سازمان اورژانس كش��ور اختصاص دهند. 
با وجود اين، آنطور كه سلمان اسحاقي، سخنگوي 
كميسيون بهداشت مجلس مي گويد هنوز خبري از 

اجراي اين قانون نيست. 
  پول اورژانس در اسارت خودروسازان 

سخنگوي كميسيون بهداشت مجلس با انتقاد از اينكه 
پول يك درصد فروش خودرو براي تأمين آمبولانس 
در اسارت خودروسازان اس��ت، تصريح مي كند: » بر 
اساس شواهد و قرائن، از تاريخ اول فروردين ماه ۱۴۰۴ 
اين مبلغ توسط خودروس��ازان از مردم دريافت شده، 
اما متأسفانه ش��ركت هاي خودروساز نه تنها اين يك 
درصد قانوني را به حساب تعيين شده واريز نكرده اند، 
بلكه هيچ گونه اقدام عملي و اراده اي نيز از سوي دولت 
براي اجراي آن انجام نشده است، بر اين اساس ديوان 
محاسبات مكلف شد اين مهم را بررسي و گزارش آن 

را ارائه كند.«
طبق توضيحات وي، آمبولانس هاي فرس��وده و نبود 
آمبولانس همواره يكي از دغدغه هاي حوزه سلامت 
اس��ت و با همراهي مجلس در برنامه هفتم پيشرفت؛ 
تمامي شركت هاي توليدكننده و واردكننده خودرو 
و موتورس��يكلت مكلف ش��دند از س��ال دوم اجراي 
برنامه حسب مورد به ازاي فروش هر دستگاه خودرو، 
ماشين آلات سنگين و س��بك و موتورسيكلت، يك 
درصد  از قيمت فروش خود را پ��س از گردش خزانه 
براي خريد و تأمين آمبولانس و موتورلانس به نسبت 

۵۰ درصد براي جمعيت هلال احمر و ۵۰ درصد براي 
سازمان سازمان فوريت هاي پزشكي اورژانس كشور 

اختصاص دهند. 
  ورود كميس�يون بهداش�ت به ماجراي يك 

درصد پول خودروهاي امدادي 
بر اين اس��اس كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس 
شوراي اسلامي با حضور رئيس سازمان امور مالياتي 
كش��ور، مدير عامل ايران خودرو، نمايندگان س��ايپا 
خودرو، رئيس س��ازمان اورژانس و ديوان محاسبات 
موضوع اجراي بند »ج« م��اده ۶۹ قانون برنامه هفتم 
توسعه در مورد تخصيص يك درصد از قيمت فروش 
خودروها و موتورس��يكلت ها براي تأمين آمبولانس 

مورد بررسي قرار داد. 
به گفته اسحاقي در اين نشست مشخص شد هيچ گونه 
اراده يا پيگيري مؤثري از سوي دولت، وزارت صمت، 
وزارت بهداشت يا خودروسازان براي اجراي اين بند 

قانوني وجود نداشته است. 
اين نماينده مجلس تصريح مي كند: » با اجراي اين بند، 
مي توانستيم بخش بزرگي از نيازهاي اورژانس كشور 
و هلال احمر را تأمين كنيم، اما عدم انجام اين تكليف، 
منجر به فرسودگي ناوگان آمبولانس ها و كمبود شديد 

در مناطق محروم و بحران زده شده است.«
  سركشي دنباله دار

اين نخستين باري نيست كه خودروسازان بد عهدي 
مي كنند. بدعهدي هايي كه در ثبت نام و تحويل خودرو 
دارند و از آن مهم تر انحصارگرايي هايي كه موجب شده 
تا كيفيت اين خودروها روز به روز پايين تر بيايد و يكي 
از مقصران اصلي تصادفات جاده اي و مرگ و معلوليت 
چند ده هزار نفر از مردم كشورمان بر دوش آنهاست. 
موضوعي كه بارها پليس به آن اذعان داشته است، اما 
هيچ كدام از اينها خودروس��ازان را ب��ه انجام تعهدات 
اخلاقي و حرفه اي شان وادار نكرده است. همچنان كه 

تاكنون زير بار يك درصد پ��ول خودروهاي امدادي 
نرفته اند. 

طبق توضيحات اس��حاقي، مديرعام��ل ايران خودرو 
اعلام آمادگي كرد كه به ج��اي اختصاص يك درصد 
قيمت ف��روش، آمبولان��س توليد كن��د و در اختيار 
سازمان اورژانس قرار دهد، اما به گفته رئيس سازمان 
اورژانس كش��ور محص��ولات ايران خ��ودرو در حوزه 
آمبولانس س��ازي، فاق��د اس��تانداردهاي لازم براي 
اس��تفاده در خدمات فوريت هاي پزشكي هستند. به 
همين خاطر هم  بر ضرورت اختص��اص مبلغ مذكور 

براي تأمين آمبولانس تأكيد كرد. 
  كارت زرد مجل�س به دولت و دس�تگاه هاي 

مرتبط 
حالا آنطور كه سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان 
مجلس مي گويد، به دليل عدم اجراي اين قانون مهم 
و حياتي، كميس��يون بهداش��ت و درمان به دولت و 
دستگاه هاي مرتبط كارت زرد داد و بر ضرورت اجراي 
فوري قانون   و برخورد قانوني با ش��ركت هاي متخلف 
تأكيد كرد؛ در واقع طبق گزارش رس��مي ارائه ش��ده 
در كميس��يون، خودروس��ازان به تكاليف خود عمل 
نكردند، همچنين دولت موظف ب��ود ظرف يك بازه 
س��ه ماهه نس��بت به اجراي كامل اين تكليف اقدام و 
گزارش آن را نيز ارائه كند، اما متأسفانه اين مهم مورد 

توجه قرار نگرفت. 
اس��حاقي تصريح مي كند: » اين پول مستقيماً توسط 
مردم پرداخت شده و مربوط به حوزه سلامت كشور 
است، بنابراين هرگونه اهمال يا تأخير در اجراي اين 
تكليف قانوني، به معناي به خطر انداختن جان بيماران 
و تداوم بحران در حوزه ام��داد و اورژانس خواهد بود، 
بر همين اساس، ديوان محاسبات كشور مكلف شد در 
اسرع وقت، اجراي اين حكم قانوني را بررسي و گزارش 

آن را به كميسيون ارائه كند.«

درياچهاروميه،قربانيمديريتجزيرهاي!
ناكامي در نجات نگين آبي آذربايجان، با وجود ۱3 هزار ميليارد تومان هزينه

دبير كارگروه ملي مخاطرات كشور در گفت وگو با »جوان«: 
خشك شدن درياچه اروميه يك بحران منطقه اي نيست، بلكه تهديدي جدي براي سلامت ۱5 ميليون نفر است

مهسا گربندي
  گزارش یک 

زهرا چيذري 
   گزارش 2

65بازار
درخدمتفعاليت3200دستفروشمترو

مديرعامل شركت بهره برداري راه آهن ش�هري تهران و حومه با 
اشاره به فعاليت بيش از 3هزارو۲00 دس�تفروش در خطوط مترو 
گفت: به دنب�ال ايجاد انضباط ش�هري در خطوط مترو هس�تيم. 
مسعود لطفي، مدير عامل شركت بهره برداري راه آهن شهري تهران و 
حومه با اشاره به فعاليت بيش از ۳هزارو۲۰۰ دستفروش در خطوط مترو 
گفت: در دوره جديد مديريت بهره برداري مترو به دنبال ايجاد انضباط 
شهري در خطوط مترو و س��امان بخش��يدن به حضور دستفروشان 
هستيم.  وي با اشاره به برخي آسيب هاي دستفروشي در خطوط مترو 
افزود: همراهي شهروندان با مأموران مترو در اجراي اين طرح و كاهش 
حضور دستفروشان كه بعضاً به صورت تيمي همراه با بزه هاي اجتماعي 

فعاليت دارند، يك ضرورت است. 
در همين رابطه، مجتبي اقوامي پناه، مديرعامل ش��ركت س��اماندهي 
صنايع و مشاغل شهر تهران نيز با اش��اره به اقدامات اين شركت براي 
ساماندهي دستفروش��ان مترو، از شناس��ايي و معرفي ۶۵ بازار جهت 
فعاليت دستفروشان در مناطق بيس��ت و دوگانه خبر داد.  وي اظهار 
كرد: آمادگي داريم پس از اطلاع رساني و اعمال محدوديت هاي حضور 
دستفروش��ان در مترو، علاقه مندان به ادامه دستفروشي به بازارهاي 
تحت مديريت اين شركت هدايت شده تا معيشت و موضوعات درآمدي 
دستفروشان دچار مشكل نشود.  به گفته مدير عامل شركت ساماندهي 
صنايع و مش��اغل ش��هرداري تهران، هزينه هاي حضور دستفروشان 
مترو در بازارهاي روز مناطق بر اس��اس مصوبه شوراي شهر و حداقلي 
خواهد بود.  اقوامي پناه خاطر نش��ان كرد: در گام اول طرح ساماندهي 
دستفروشان مترو، ۴۰۰ نفر از ميهمانان اتباع از پروسه دستفروشي مترو 

حذف شدند و ديگر اجازه دستفروشي اتباع داده نخواهد شد. 

سخنگوي قوه قضائيه:
پسازحملهبهاوين

27زندانيهمچنانفراريهستند
س�خنگوي ق�وه قضائي�ه ب�ا اش�اره ب�ه اي�ن موض�وع ك�ه پس  
از حمل�ه رژي�م صهيونيس�تي ب�ه زن�دان اوي�ن، همچن�ان 
۲7زندان�ي فراري هس�تند، تأكي�د كرد: اگ�ر اين اف�راد خود را 
طي روزهاي آينده معرفي نكنند، حتماً دس�تگير خواهند ش�د. 
اصغر جهانگير، سخنگوي قوه قضائيه، در پاسخ به پرسشي درباره نحوه 
رسيدگي قضايي به افراد بازداشت شده در پي تحولات اخير و جنايات 
رژيم صهيونيس��تي  اظهار داش��ت: افرادي كه در جري��ان ناآرامي ها 
بازداشت شده اند، بس��ته به نوع اقدام و ميزان همكاري شان، در چند 

دسته قابل تفكيك هستند. 
جهانگير توضيح داد: دسته اول كساني هستند كه به  نوعي با جريان هاي 
دش��من در ارتباط بودند، اما پيش از بازداش��ت، خ��ود را به نيروهاي 
انتظامي، اطلاعاتي يا قضايي معرفي و اب��راز ندامت كرده اند. اين افراد 
مطابق با قانون و ب��ا بهره مندي از تخفيف هاي قانون��ي با آنها برخورد 
خواهد شد.  وي افزود: دسته دوم مش��مول ماده ۵۰۷ قانون مجازات 
اسلامي هستند. اين ماده صراحت دارد كه هركس عليه امنيت داخلي 
يا خارجي كشور اقدامي كند، اما پيش از تعقيب يا  حين آن با مأموران 
همكاري مؤثري داشته باشد، مي تواند از مجازات معاف شود يا تنها به 

جرم اصلي خود پاسخگو باشد. 
س��خنگوي قوه قضائيه در ادامه گفت: اما كس��اني كه به هش��دارها و 
توصيه هاي قانوني دستگاه هاي اطلاعاتي، انتظامي و قضايي بي توجهي 
كرده و عملًا در مسير و صف دشمن حركت كرده اند، مشمول تخفيف 
نخواهند ش��د. با اين افراد بر پايه عدالت اسلامي و در چارچوب دقيق 

قوانين، قاطعانه و بازدارنده برخورد خواهد شد. 
جهانگير تأكيد كرد كه احكام اين دسته از افراد در آينده نزديك صادر 
و در زمان مقتضي به اطلاع عموم خواهد رسيد.  وي خاطرنشان كرد: 
هيچ مماش��اتي در برابر اقداماتي كه امنيت ملي را تهديد مي كند در 
كار نخواهد بود و دس��تگاه قضايي با قاطعيت مس��ير اجراي عدالت را 
ادامه خواهد داد.  س��خنگوي قوه قضائيه در پاس��خ به پرسشي درباره 
پيگيري هاي حقوقي در خصوص جنايات اخير رژيم صهيونيس��تي و 
دولت امريكا عليه جمهوري اسلامي ايران گفت: قوه قضائيه بارها اعلام 
كرده كه با قاطعيت پيگير مستندسازي و تعقيب حقوقي و قضايي اين 
جنايات در سطح داخلي و بين المللي خواهد بود. البته اين مسئوليت، 

امري مشترك ميان دولت و قوه قضائيه است. 
در ادامه، سخنگوي قوه قضائيه گفت: درباره اظهارات آقاي كواكبيان، 
پرونده اي در دادس��راي تهران به اتهام تشويش اذهان عمومي تشكيل 
ش��ده كه پس از انجام تحقيقات و بررس��ي، پرونده به دليل عدم ارائه 
مستندات لازم توس��ط مدعي با قرار جلب به دادسري، كيفرخواست 
صادر شد و پرونده در تاريخ ۲۸ تيرماه براي رسيدگي به دادگاه ارسال 
شده است.  وي گفت: در مورد ظهره وند هم در دادسراي تهران پرونده اي 
به اتهام تشويش اذهان عمومي تشكيل شده و اين پرونده در مرحله انجام 
تحقيقات مقدماتي است؛ استعلام لازم از مجلس اخذ شده كه به محض 
اينكه پاسخ لازم از مجلس گرفته شود، اقدامات كافي و تكميل پرونده 
انجام خواهد شد.  وي ادامه داد: حجت الاسلام صديقي در حال حاضر 
هيچ گونه مسئوليت قضايي و اداري در قوه قضائيه ندارند و صرفاً از سال 
۹۲ تاكنون به عنوان مش��اور رئيس قوه قضائيه انجام وظيفه مي كند، 
بنابراين از اين بابت ش��ائبه اي در پرونده مربوط به خانواده اين شخص 
ايجاد نخواهد شد، چراكه مسئوليت قضايي و اداري متوجه وي نيست. 

وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه آيا زندانياني كه پ��س از حمله رژيم 
صهيونيس��تي از اين زندان فرار كردند، شناس��ايي و دستگير شدند، 
گفت: در جريان حمله ۷۵ نفر از زندانيان از زندان خارج شده بودند و 
اطلاعي از ايشان نبود، تاكنون ۴۸ نفر يا خودشان بازگشتند يا دستگير 
شدند و ۲۷ نفر كه باقي ماندند در صورتي كه حاضر نشوند و خودشان را 
معرفي نكنند، حتماً طي روز هاي آتي دستگير خواهند شد. در بين اين 
۲۷ زنداني فراري، هيچ كدام از جواسيس يا زندانيان يا جرائم امنيتي يا 

جرائم مهم ديده نمي شود. 


